Оригинал
One of the most harmful, costly and intractable legacies of the command economies of Eastern Europe  and the former Soviet Union is the reliance on residential institutions for the care of children, the elderly,

and people with disabilities. As a result, there are almost no community-based alternatives to care for

large and growing numbers of vulnerable individuals. At least 1.3 million children and elderly people in the region live in some 7,400 large, highly structured institutions. These institutions house almost 1 percent of the region's children, about 4 percent of people with disabilities, and about 1 percent of the elderly.

Poor, neglected, or disabled children live in institutions that stunt their physical, emotional, and intellectual development. Children with disabilities are segregated from society in grim facilities most of them will never leave. The elderly and disabled adults are cloistered in social care homes. Few, if any, of these individuals need to be confined to institutions. This legacy has created profound barriers that must

be overcome if reliance on residential institutions is to be reduced.

The transition to market economies has caused economic and social conditions in the region to deteriorate rapidly. As many financial and social supports have been eliminated or cut back, more vulnerable individuals have been placed in residential facilities Although the conditions have improved in some institutions and staff have received some training, the over-all quality of care is worse today than it was 10 years.utions  children live in insti-ern and 























































































 ago. More children are cared for with fewer resources, and fewer options are available to them once they are too old to qualify for residential care. International donors-through their work to improve conditions in these institutions-have reinforced, perhaps inadvertently, local reliance on residential care.

Перевод

Опека над стариками, инвалидами, детьми, опирающаяся на  систему интернатов - одно из самых тяжелых, вредоносных и дорогостоящих наследий командной экономики. Оно привело практически к отсутствию системы социальных служб помощи огромной и продолжающей расти незащищенной части общества. В 7400 существующих интернатах, больших и сложно структурированных,  живет уже больше 1,3 млн детей, инвалидов и стариков. Это 1 процент всех детей региона, 4 процента инвалидов и около 1 процента престарелых.

Дети из необеспеченных семей, инвалиды и сироты живут в условиях, тормозящих их физическое, эмоциональное и интеллектуальное развитие. Дети-инвалиды выброшены из общества в среду, которую большинство их уже никогда не покинет. Взрослые инвалиды и старики заперты в домах престарелых. Немногие из них на самом деле нуждаются в такой опеке. Чтобы изменить ситуацию, необходимо преодолеть множество порожденных ею барьеров.

Переход к рыночной экономике резко изменил экономические и социальные условия жизни региона. С исчезновением возможностей финансовой и социальной поддержки все больше незащищенных людей оказывается в интернатах. Несмотря на то, что в некоторых из них улучшились условия, был специально обучен персонал, общее качество опеки сейчас еще хуже, чем 10 лет назад. Сократилось финансирование, увеличилось количество детей, стало меньше возможностей для выпускников. Позицию интернатов невольно усилили пожертвования международных спонсоров, направленные на улучшение их условий.

